



DANSKE HANDICAPORGANISATIONER
HOLSTEBRO

Dagsorden til bestyrelsesmøde tirsdag den 15. august 2023 kl. 19.00 i Kultur og Frivillighuset, Nygade, Holstebro.

Deltagere bestyrelsen:

Bestyrelsesmedlemmer:

Suppleanter:

1. Velkomst ved formand Henning Færmann og præsentation af bestyrelsen:
2. Godkendelse af dagsorden og valg af referent: Kirstine
3. Godkendelse af referat fra Årsmødet den 7. marts 2023: Godkendt
4. Nyt fra medlemsorganisationerne – bordet rundt:

Henning fra Høreforeningen. De er så småt ved at starte op, har et arrangement i september.

Bente fra Døvblinde. De har haft årsmøde i juni – der har flere gange været talt om at skifte navn; Døvblinde Danmark. I bestyrelsen sidder der en overvægt af kvinder. Der er en del arrangementer rundt omkring i landet. Der er blevet søgt penge til at afdække og give tilbud til døvblinde rundt omkring i landet.

Kirstine fra ADHD. Der har været et familiearrangement i Haunstrup Dyrepark med aktiviteter for børnene og netværksdannelse for forældre. Der er arrangementer "Ny med ADHD" – den 30/8 i Struer. Netværksgruppe for mænd opstarter i Silkeborg. ADHD-ugen er uge 38 – i år afholdes det primært i Silkeborg.

Bent Follesen fra Scleroseforeningen. Siden sidst er der blevet valgt ny bestyrelse her, hvor der er kommet mange nye unge med, hvilket de glæder sig over.

Jan Schmidt fra Autisme foreningen. Der har været lidt rod i foreningens ledelse den sidste tid, men forhåbentlig kommer der ro på nu. Der er to gange årligt et møde, hvor repræsentanter for handicaprådene i kommunerne mødes.

Niels fra Diabetesforeningen. De er lige ved at komme i gang efter ferien. Der kommer et par større arr. i efteråret.

Mona fra Osteoporose har ikke noget nyt.

Søren fra Dansk Landsforening for Hals – og Mundhuleopererede har ikke noget nyt.

Jane fra Leverforeningen har ikke noget nyt.

5. Evaluering af temadagen den 21. juni 2023.

Det var en god aften. Det var et mål at udbrede kendskab til handicaprådet og DH samt

borgerrådgiveren. Det kunne have været ønskeligt, at der havde været flere. Bente synes, det var et godt initiativ – også med borgerrådgiveren. Men Bente følte sig sat udenfor under et alt for langt

Danske Handicaporganisationer – Holstebro

v. formand Henning Færmann

Telefon: 22 62 42 33, E-mail: dh-holstebro@handicap.dk

<https://handicap.dk/lokalafdelinger/midtjylland/dh-holstebro>



foredrag, da det var vanskeligt at høre pga. hastighed. Bente kunne godt tænke sig nogle flere temaaftner og foreslår, at de forskellige foreninger kunne komme og fortælle mere om deres specifikke handicap. Jørgen er rigtig ærgerlig over, at han ikke blev gjort opmærksom på, at det gik for hurtigt, da han syntes, han forsøgte at holde øje med bl.a. tolkene om, hvorvidt de var med. Der har tidligere været mulighed for at fortælle hinanden om sin egen forening, udfordringer og styrker mm. Regnskabet for aftenen var 3800 kr.

6. Nyt fra Forretningsudvalget:

a. Modtaget fotoudstilling fra DH Central.

Nedsætte en arbejdsgruppe, der får til opgave at få plakaterne til at gøre mest mulig gavn.

Henning har haft en korrespondance med biblioteket, og det ligger ikke lige til højrebenet at holde udstillingen der. Der har været lidt udfordringer med at få plakaterne tilsendt, men nu er de her. Der er forslag om at lave et udvalg, så de kan komme i spil. Udvalg; Kirstine og Henning.

b. Den ledige plads i Handicaprådet. Drøftelse og beslutning om proceduren ved besættelsen og hvem der ska indstilles til pladsen.

Der er en vedtægt fra Handicaprådet. Når man er stedfortræder, er man personlig stedfortræder.

Der er 4 medlemmer udpeget af DH. Der er 1 medlem fra en af kommunen godkendt organisation. Lige nu er der 5 medlemmer, som er udpeget af DH.

Vita udtrådte og hendes stedfortræder Johannes måtte melde fra.

Punkt til drøftelse og beslutning.

- 1- Skal der indstilles en af de 2 øvrige stedfortrædere til Vitas ledige plads.
- 2- Skal der indstilles en udefrakommende.

For punkt 1 taler at stedfortræderne er kvalificerede.

For punkt 2 taler, at der er et ønske om fra forvaltningen, at der sidder en med kompetence indenfor børn med handicap.

Jan spørger, om vi, med det antal vi er i aften, kan beslutte noget – om en afstemning er gyldig eller ej. Henning svarer, at en afstemning er gyldig.



DANSKE HANDICAPORGANISATIONER HOLSTEBRO

Omkring det med den ledige plads i Handicaprådet, at eftersom de personlige stedfortrædere er valgt, kan de indgå som stedfortrædere for dem, de er valgt for. Der er et behov for at få et medlem, der har ekspertise indenfor børneområdet.

Bente spørger, om der er en udefrakommende, der er i spil. Henning og Jan svarer, at der er flere muligheder – der er flere, der gerne, men det formelle er ikke på plads. Kirstine vil gerne, hun har et handicappet barn.

Henning siger, at der er en latent trussel om, at DH mister den 5. plads – der er også en mulighed for, at der kan blive godkendt en anden organisation, der kan opstille et medlem, der opfylder disse krav.

Jørgen fortæller om, at der er en gruppe af forældre, som står ret stærkt i kommunikation med kommunen.

Jan har været i kontakt med den gruppe FUBU – talt med deres formand og været i dialog med dem. De er gjort bekendt med, hvilke kriterier og proces der er. Det arbejder de på. De er ikke blevet lovet eller stillet en plads i udsigt. Henning nævner, at de måske vil prøve at komme ind via ADHD foreningen.

Vi skal i aften tage stilling til, om vi går 1 eller 2.

Bent, som sidder i Handicaprådet, har tænkt, det kunne være dejligt at få en udefrakommende ind i Handicaprådet. Bent synes, det vil være naturligt at indstille en fra DH, som har et barn med handicap.

Henning pointerer, at der i aften ikke skal tages stilling til indstilling af person – men hvilken vej vi skal gå.

Jørgen og Bentes hjælper er stemmetællere.

Resultatet er 2 blanke. 1 på mulighed nr. 1. 6 på mulighed nr. 2.

Bestyrelsen bemyndigede de 4 eksisterende medlemmer i Handicaprådet til at beslutte, hvem der skal indstilles til den 5. plads ud fra det vedtagne kriterium om kendskab til handicappede børn og ud fra, hvem de 4 mener, de bedst kan samarbejde med.



Henning siger, at dengang der skulle udpeges suppleanter sidst – kunne der ikke findes nok. Det ville være godt at få opstillet suppleanter nok, hvis Handicaprådet alligevel skal have noget godkendt i byrådet

- c. Kort drøftelse af ledig plads i TGU. Udvalget er ikke klar til at indstille en kandidat.

Johannes var med i TGU og har trukket sig pga. helbredet. TGU er endnu ikke klar til at indstille en kandidat endnu, men det kommer på et senere tidspunkt.

- d. Tilmelding til Frivilligfesten fredag 29. september 2023 gennem DH Holstebro:

Jytte har sendt en mail d. 23/6 om en frivilligfest. Det er arrangeret af Holstebro Frivillighedsråd og Holstebro Kommune. En opfordring herfra til at melde sig til fest. Der uddeles indbydelse.

7. Nyt fra Handicaprådet ved Jan Schmidt Nielsen

Social- og sundhedsudvalget har her til morgen holdt møde og vil hjemtage administrationen for bosteder – i stedet for Lejerbo og Nordvestbo. Det betyder, at de bosteder, som er hjemhørende der, nu vil få kommunen som reference. Der har før været huslejesager. Når kommunen skal til at varetage noget, der er en spidskompetence for andre – hvilken betydning vil det få for alle de bosteder? Det ser ud til, at det er vedtaget og også bliver sendt i høring. Det er vigtigt at følge med i den udvikling.

Huslejesagen er flyttet op på et højere niveau – politisk set og bliver nu drøftet på ministerniveau. For ca. 2 år siden blev der vedtaget en ny handicappolitik her i kommunen. Handicaprådet er spændt på, hvordan det bliver implementeret rundt omkring i kommunen. Direktøren Yelva Bjørnholdt Jensen var til et møde i Handicaprådet og fortælle om, at handicappolitikken var med inde over politiske beslutninger. Der skal være et lignende møde årligt.

Web-tilgængelighed. Hvor god er kommunens hjemmeside? Der er flere eksempler på, at folk har måtte opgive at søge på kommunens hjemmeside. Der er bedt den ansvarlige direktør komme og fortælle om, hvordan hun vil gøre det bedre.

FUBU har lavet en meget fin rapport, men den vil komme på dagsordenen på en af de næste møder i handicaprådet.

Der er snak om at tage på udflugt til handicaporganisationernes hus i Høje Taastrup.

Bente nævner, at det på kommunens hjemmeside ikke er muligt at benytte et system for døvblinde.

8. Nyt fra Tilgængelighedsudvalget ved Bent Follesen



Vi har ligget lidt underdrejet et stykke tid. Der har været et godt samarbejde med byggesagsfolk i kommunen. For 3-4 måneder siden var der et møde med Debel, hvor vi højt og tydeligt fik at vide, at vi kunne have et møde 2 gange årligt og forholde os til de overordnede linjer.

I november kommer Debel ind til et møde i handicaprådet og skal drøfte, hvordan der bliver taget højde for den opgave TGU har – for det hænger ikke sammen med det, Debel sagde til det møde. Ift. nedlæggelse – der står, at TGU skal høres i sådanne sager, så det er et brud, at det ikke sker. Sidst i september er et møde med Debel, hvor TGU kæmper videre.

Eksempler, der er restaurant Silvios og beværtning Roxy. To meter ud over blindelinjer.

Fodterapeut. Der er to trin op. Da der blev spurgt, hvorvidt en rampe kunne opstilles, svarede hun, at kommunen havde sagt, at det ville skæmme gågaden og derfor var det ikke en mulighed.

Jane fra passagerudvalgte, de skal have møde i september, hvor hun vil bringe punktet med bybusserne med.

9. Indkomne forslag

- a. Forslag om at drøfte nedlæggelse af bybusserne i Holstebro. Det er også en sag for Handicaprådet, men der er jo ikke truffet nogen beslutninger bortset fra, at en tidligere planlagt udbudsrunde blev aflyst.

Henning har læst dagbladet i dag – Søren Frøstrup-Agger; Venstre mener 6,5 mio.

Socialdemokratiet mellem 2-8 mio. Der skal spares på den offentlige transport. Det skal i høring i Handicaprådet og TGU.

- b. Forslag om at DH skal arbejde for at gøre fortove og cykelstier mere venlige at passere med en el-crosser. I grunden hører det nok mere hjemme i Tilgængelighedsudvalget:

Jørgen siger, det kan være en god idé at snakke med dem, der har medlemmer, der benytter el-crosser, så der både kan blive taget hensyn til dem, men at de også kan tage hensyn bl.a. ved fart. For nogle år siden fik Handicaprådet besked om, at de ikke skulle komme med mere vedr. fortove, da der ikke var penge til at udbedre dem de næste 5 år.

Jane fortæller, at hendes erfaring fra ALS og Muskelsvindfonden er, at mennesker med muskelsvind ikke tager særlig meget hensyn i offentligheden mht. trafik/hastighed.

Bente spørger, om det er muligt, at der er fartgrænse på de el-crossere. Bent siger, at reglerne er, at de skal køre i gåhastighed på fortovet. På cykelstien skal de køre i cykelhastighed. Alle har jo ret til at købe en, om man har et handicap eller ej.



c. Dækning forsikringsmæssigt, når vi laver frivilligt arbejde.: Punktet udsættes.

d. Orientering om temaaftner.

Søren uddeler invitation til foredrag om arv, testamente, værgemål og fremtidsfuldmagt. Tre organisationer under DH; CP, Høreforeningen og DLHM står for arrangementerne.

DH har sat en garanti for budgettet – Jørgen spørger, om det ikke var hensigtsmæssigt, at Forretningsudvalget ser budgettet.

Der er søgt midler ved Lokalpuljen, så det forhåbentlig kan blive gratis at deltage – der kan DH ikke søge, men lokalforeninger kan.

Jan siger, det kunne være rigtig godt at skrive på indbydelsen, hvor på VIA arrangementerne foregår – da det ellers kan være svært at finde.

Arrangementerne;

- Mød eksperter i arv og testamente. Mandag den 9/10 kl. 17-19
- Værgemål – tag ansvar for din nærmeste. Onsdag den 1/11 kl. 17-19
- Fremtidsfuldmagt – trykthed i fremtiden. Tirsdag d. 21/11 kl. 17-19

10. Evt.

Bente nævner, at kommunen tidligere har givet mulighed for, at man selv kunne vælge leverandør af hjemmepleje mm. Men nu er der kommet besked om, at man kun kan vælge kommunen og Privathjælpen. Det er meget uheldigt, da der så fx kan komme et nødkald – og så styrter hjemmehjælperen afsted, og efterlader gulvspande mm. Henning siger, at der har været en meget kort orientering om, at der kun var et firma, der havde meldt sig til at stå for hjemmeplejen. Hvad det så skyldes, det ved de ikke. Der har formentlig ikke været en drøftelse af noget af det. Det har ikke været behandlet i Handicaprådet. Henning nævner, at der er mulighed for at klage – eller måske endnu bedre kontakte den uafhængige borgerrådgiver og får hjælp fremadrettet.

Jane fortæller, at der er et møde, arrangeret af Leverforeningen, som hun kunne foreslå, at det blev gentaget her.

Henning har indimellem oplevet mange, der giver fortabt omkring forholdsvis simple ting i forbindelse med pc – helt banale ting, sende word-filer, åbne det, videresende mails, hvordan konvertere word til pdf, hvordan vedhæfte et dokument. Kunne det være en idé at lave et lille minikursus?

Jørgen spørger, om der evt. bliver lavet sådan nogle minikurser mht pc her i huset eller andre steder?